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TUDOMANYEGYETEMÜNK szeptemoer 15-én dél-
előtt tartotta meg tanévnyitó ünnepi közgyűlését az egye-
temek Dugonics téri központi epületének aulájában. Dr. 
Márta Ferenc rektor, tanszékvezető egyetemi tanár kö-
szöntötte a közgyűlésen megjelent vendégeket az egye-
tem professzorait, oktatóit, dolgozóit és hallgatóságát az ú j 
tanév kezdetén, ma jd megtartotta ünnepi beszédét. Tudo-
mányegyetemünk rektorának ünnepi beszéde után dr. Pa pv 
Ignác, az egyetemi pártbizottság titkára szólalt fel. Fel-
szólalásában az egyetemen dolgozó oktatók, s az i f júság 
fokozott felelősségére figyelmeztetett. A párt t i tkár rövid 
beszédét követően dr. Antalffy György tanszékvezető egye-
temi tanár, az Állam- és Jogtudományi Kar dékánja, tett 
előterjesztést arany- és gyémántdiplomák átadására Hat-
van éves működésük elismeréseként gyémántdiplomát ad-
tak át dr. Móricz Sándornak, dr. Emery M. Lajosnak, dr. 
Foynár Ernőnek, dr. György Ernőnek és dr. Vitos Pálnak. 
Dr Olasz Lajos és dr. Lányi Oszkár aranydiplomát kapott. 
A kitüntettek nevében dr. György Ernő köszönte meg az 
e l i smerés t 

IGAZGATÓI székfoglaló beszéd tette ünnepélyesebbé 
a Szegedi TanáriSépző Főiskola szeptember 13-án, délelőtt, 
a Szabadság Moziban megtartott tanévnyitó közgyűlését. 
A rövid műsor után emelkedett szólásra dr. Hegedűs And-
rás, főiskolai tanár, az ú j igazgató, aki beszédében a ta-
nári pálya, a hivatás szépségeit, jelentőségét fejtegette. Az 
őszinte érzésektől áthatott beszéd lelkes fogadtatása után 
az elsőéves hallgatók tették le esküjüket, ami a főiskola 
teljesjogú polgáraivá avat ta őket. 

Felszólalt az ünnepségen M. N. Szimonenko. az Odesz-
szai Állami Uszinszkij Pedagógiai Főiskola rektora, aki 
az odesszai testvérintézmény kollektívája nevében szép ki-
vitelű Lenin portrét adott át főiskolánk igazgatójának. Az 
ú j tanévtől a főiskola földrajzi tanszékét dr. Moholi Ká-
roly, a történeti tanszéket dr. Nagy István vezeti. Dr. Pa-
lásthy László, a főiskola vezető nyelvtanára. Főiskolai ta-
nárrá nevezték ki Odor Ferenc. Nagy Pál docenseket és 
dr. Pálmai Kálmán minisztériumi osztályvezető helyettest. 

SZEPTEMBER 16-án, délelőtt, az aulában tar tot ta 
meg tanévnyitó ünnepi közgyűlését orvosegyetemünk. Az 
egyetem professzorait, oktatóit, dolgozóit és ifjúságát, va-
lamint az ünnepségen megjelent vendégeket az egyetem 
rektora, dr. Tóth Károly tanszékvezető egyetemi t anár kö-
szöntötte, aki megtartotta rektori beszámolóját. A múl t 
tanévi munkát, eseményeket, s az ú j tanév feladatait ösz-
szegző beszámoló után Bártfai György, az egyetemi KISZ-
bizottság ti tkára üdvözölte az elsőéveseket, ma jd a rektor 
átnyújtot ta a jubileumi aranydiplomát dr. Jovánovics 
György újvidéki orvosnak, aki 50 évvel ezelőtt kapta meg 
diplomáját az egyetemen. 

Juta lmat kaptak az egyetemnek az elmúlt tanévben 
kiemelkedő nevelőmunkát v°gzett oktatói. Dr Dobranovits 
Ilona tanársegéd, dr. Koltai Mátyás tanársegéd, dr. Antal 
Attila tanársegéd, dr. Szűcs Attila klinikai orvos és dr. 
Mezei Géza intézeti gyógyszerész 1000 forint jutalmat ka-
pott Dr Berencsi György orvoskari dékán adta át a .,JÓ 
tanuló — jó sportoló" emlékérmeket és jutalmakat Száméi 
Éva és Tekulics Péter hallgatóknak. 

Elsőévesek fogadalma 
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A költségvetés 
demokratizmusa 
Sok szó esik manapság a felsőok-

tatási képzés korszerűsítésének 
kapcsán az egyetemi demokra-

tizmus fokozásáról, a kollektívák és az 
egyének önállóságának, öntevékenysé-
gének és felelősségének növeléséről. 

Egyre nagyobb súlyt kap a hallgató' 
demokratizmus: az ifjúság jogai az 
egyetemi, életben jelentősen kibővül-
nek és ezzel arányosan megnő felelős-
ségük is. Sokat vitatott a kérdéskör, 
hogy melyek azok a területek, ame-
lyeken figyelembe kell venni a hal l -
gatók javaslatait, melyek azok a prob-
lémák. amelyeknek megoldásához elég 
érettnek ta r t juk őket. S mégis elég ke-
vés szó esik arról — a szerintünk fon-
tos — területről, amelyet a kollégiu-
mi élet anyagi vonatkozásai képeznek. 
Pedig máris adott a probléma. Ettől 
az évtől kezdődően ugyanis a József 
Attila Tudományegyetemen érdekes 
..kísérletet" vezettek be. Az egyetem a 
kollégiumokra fordítandó megadott 
költségvetési keretet az egyes kollé-
giumok között — a hallgatók létszá-
mát alapul vevő aranyossági alapon — 
felosztja és a kollégiumok szükség-
leteiknek megfelelően maguk gazdál-
kodhatnak egész évben ebből a keret-
ből. 

Felmerül tehát a kérdés: lehet-e 
és milyen mértekben kell bevon-
ni a kollégiumok diákvezetését és 

alapközösségeit a költségvetési problé-
mák megoldásába? Az állami vezetés-
nek kell-e dönteni a rendelkezésre álló 
pénzösszeg felhasználásáról? A diák-

bizottságok döntsenek? Rábízzák a 
döntést teljes mértékben a kollégium 
lakóira? Közös megegyezéssel döntsön 
az állami és diákvezetés — az alap-
közösségek megkérdezése után — a 
költségvetésről? Melyik utat kellene 
járni? Rendelkeznek-e hallgatóink 
olyan ítélőképességgel és felelősség-
érzettel. hogy bizonyos határokon be-
lül javaslataikkal lényegében maguk 
határozzák meg azt. hogy körülménye-
ik javításához hogyan használják fel a 
rendelkezésükre álló összegeket? Az 
eddig rendelkezésre álló kevés tapasz-
talat birtokában is igennel felelhetünk 
az utóbbi kérdésre. Arra az álláspont-
ra kell helyezkednünk, hogy ennek a 
hallgatóság igen nagy százalékát érintő 
kérdésnek a megoldását is az arra leg-
illetékesebbekre. magukra a kollégiu-
mi közösségekre kell bízni. Ha az álla-
mi és diákvezetés megfelelően előké-
szíti az alapközösségeket — középpont-
ba helyezve azt a kérdést, hogy fő cél-
nak a minél optimálisabb tanulmányi 
feltételek megteremtését kell tekinteni 
— nem okozhat különösebb nehézsé-
geket a megvalósítás. Ügy érezzük, a 
gyakorlatban járható út lenne az. hogy 
a gondnok és az igazgató által megha-
tározott üzemeltetési költségek (tisztí-
tószerekre, irodaszerekre, kisebb javítá-
sokra. mosatásra. . . . stb. szánt összeg) 
levonása után a rendelkezésre álló 
pénzösszeg felhasználásáról a kollégi-
um lakói döntsenek. Az alapközössé-
gektől kellene javaslatokat kérni, tő-
lük kellene megkérdezni, hogy mire 
van elsősorban szükségük. Az igények 
összegezése után az állami és diákve-
zetésnek egyforma felelősséggel kelle-
ne az ésszerű arányokat megállapítva 
azon fáradoznia, hogy megvalósuljon 
a kollégisták elképzelése. S7 M 
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